
AMNESTY INTERNATIONAL NEWS SERVICE 103/94

**TO: PRESS OFFICERS
FROM: IS PRESS OFFICE
DATE: 20 MAY 1994**

NO OF WORDS: 862

**AI INDEX: NWS 11/103/94
DISTR: SC/PO**

NEWS SERVICE ITEMS: EXTERNAL - COLOMBIA (ENGLISH AND SPANISH TRANSLATIONS)

NEWS INITIATIVES - INTERNAL

INTERNATIONAL NEWS RELEASES

China - 1 June - SEE NEWS SERVICE 81/94

****Pakistan - 27 July** - PLEASE NOTE NEW DATE. SEE NEWS SERVICE 81/94**

TARGETED AND LIMITED NEWS RELEASES

Guatemala - 25 May - SEE NEWS SERVICE 89/94

****Austria - 7 June** - Report and News Service on the ill-treatment of foreigners. The report will be going out in the Weekly Mailing of 25 May.**

Myanmar - 20 July - SEE NEWS SERVICE 99/94

FORTHCOMING NEWS INITIATIVES

Annual Report - 7 July - SEE NEWS SERVICE 51/94

News Service 103/94

AI INDEX: AMR 23/WU 05/94
20 MAY 1994

COLOMBIA: AMNESTY INTERNATIONAL CONDEMNS DELIBERATE AND ARBITRARY KILLING BY ELN AND CALLS FOR IMMEDIATE RELEASE OF HOSTAGE

Amnesty International today condemned the killing of Oswaldo Arturo Pájaro García whose body was found on 17 May two days after his abduction by ELN guerrillas and called for the immediate release of another man, Elizardo Galvis Barrera, abducted at the same time.

The men were abducted at La Ye on the road to Aguachica, Cesar department when they were returning from the opening of an aqueduct in Soledad with a party of about 40 people including town officials. Heavily armed guerrillas from the National Liberation Army, (Ejército de Liberación Nacional, ELN), held up the party for several hours, during which time they harangued them about government politics, threatened to disrupt the forthcoming Presidential elections and continued to hold Pájaro and Galvis when they finally allowed the rest of the delegation to return to Soledad.

The body of Oswaldo Pájaro -- President of Aguachica's municipal council and an active member of the Liberal Party -- was found two days later on a football pitch in the Nueva Colombia district of Aguachica. Elizardo Galvis Barrera, a town councillor and member of the Community Action Movement (CAM), (Movimiento de Acción Comunitaria) is still missing, and the organization said it fears for his safety.

Amnesty International is calling on the leadership of the ELN to order its members to stop violations of the principles of international humanitarian law, including the taking of hostages and the murder of prisoners. They should ensure that, until they can be brought to justice, those responsible for the killing of Oswaldo Arturo Pájaro García are immediately removed from positions where they might be able to commit such gross human rights abuses again.

The abduction and the killing of Oswaldo Pájaro occurred in the context of a long-running civil conflict in Colombia in which thousands of civilians have been killed. The Aguachica region is heavily militarised as a result of guerilla activity. Both the ELN and the Colombian armed forces have been responsible for serious human rights abuses in the area and Amnesty International calls on both sides to uphold international standards and protect civilians from becoming victims of the political conflict.

ENDS

News Service 103/94

AI INDEX: AMR 23/WU 06/94

20 MAY 1994

COLOMBIA: AMNISTÍA INTERNACIONAL CONDENA
EL HOMICIDIO DELIBERADO Y ARBITRARIO DE UN REHÉN DEL ELN
Y EXIGE LA PUESTA EN LIBERTAD INMEDIATA DE OTRO

Amnistía Internacional ha condenado hoy el asesinato de Oswaldo Arturo Pájaro García, cuyo cadáver fue descubierto el 17 de mayo, dos días después de que lo secuestrara el Ejército de Liberación Nacional (ELN). La organización ha exigido la puesta en libertad inmediata de otro rehén secuestrado al mismo tiempo: Elizardo Galvis Barrera.

Los secuestros se produjeron en La Ye, en la carretera a Aguachica, departamento de Cesar, cuando los dos hombres, en compañía de unas 40 personas entre las que figuraban varios funcionarios municipales, regresaban de la inauguración de un acueducto en Soledad. Unos guerrilleros del ELN, fuertemente armados, detuvieron al grupo durante varias horas, durante las cuales les arremetieron sobre la política del gobierno y amenazaron con perturbar las próximas elecciones presidenciales. Finalmente permitieron que la delegación retornara a Soledad, pero se llevaron a Pájaro y a Galvis como rehenes.

El cadáver de Oswaldo Arturo Pájaro García --que era presidente del concejo municipal de Aguachica y participaba activamente en el Partido Liberal--, fue descubierto dos días después en un campo de fútbol del distrito de Nueva Colombia, Aguachica. El paradero de Elizardo Galvis Barrera, concejal y miembro del Movimiento de Acción Comunitaria, no se conoce. La organización ha expresado temor por su seguridad.

Amnistía Internacional pide a los líderes del ELN que ordenen a sus miembros que dejen de violar los principios del derecho humanitario internacional con la toma de rehenes y el asesinato de prisioneros, y que aseguren que, hasta que pueda llevárselos ante la justicia, los responsables del asesinato de Oswaldo Pájaro sean separados de cualquier cargo que les permita cometer nuevamente abusos de tal gravedad.

Los secuestros y el asesinato se inscriben en un contexto de conflicto civil que se remonta muchos años y en el que han perdido la vida miles de civiles. La región de Aguachica se encuentra muy militarizada a consecuencia de la actividad guerrillera. Tanto el ELN como las fuerzas armadas colombianas han sido autores de gravísimos abusos contra los derechos humanos en esta zona. Amnistía Internacional pide a ambas partes que respeten las normas internacionales y eviten que los civiles se conviertan en víctimas del conflicto político.

Londres, 20 de mayo de 1994